
 

 

 

 

 

 

 
Deltagere: 

• Inger Lauridsen - Sydvestjysk Landboforening 

• Hanne Voetmann - Friluftsrådet 

• Laurids Bjerre – Danmarks Jægerforbund 

• Jan Porsgaard – Varde Sportsfiskerforening 

• Merete Vigen Hansen – Danmarks Naturfredningsforening 

• Per Mikkelsen – Familielandbruget Sydvest 

• Karin Gustausen – Dansk Ornitologisk Forening 

• Lene Frandsen – Vardemuseerne 

• Bjarne Eg – Dansk Akvakultur 

• Morten Vinding - Naturvejlederforeningen Danmark 

• Claus Brink – Formand for Naturparkrådet  

• Preben Friis-Hauge – Formand for Udvalget for Plan og Teknik 

• Finn Ladegaard – Medlem af Udvalget for Plan og Teknik  

• Hans Peter Due – Teknik og Miljøchef 

• Klaus Fries – Centerleder Naturcenteret 

• Lise Hansen – Referent  

Afbud:  

• Lasse Frøkjær - NaturKulturVarde 

• Lisbeth Linding – Landdistriktskonsulent 

• Jan Pedersen - Naturcentret 

 

Dagsorden Referat 
1. Velkomst og orientering  

/Formanden Preben Friis-Hauge 
 

Preben Friis-Hauge: I forhold til PFAS, så har Varde 
Kommune den nødvendige kontakt med MST. 
Derudover lader Varde Kommune KIMO Danmark 
om at tale kommunernes sag mere generelt i 
forhold til PFAS. 
 
I rammen af det Trilaterale Vadehavssamarbejde 
har Varde Kommune været med til direkte og 
indirekte at underskrive aftaler vedrørende Dark 
Sky, som er noget, der ikke findes ret mange steder 
mere pga. de mange kunstige lys, der bliver brugt 
rundt om i landene. Der bliver derfor sat fokus på 
at det kunstige lys bliver begrænset og kun lyser 
ned mod jorden og ikke op i himlen. Det bliver 
tænkt ind i lokalplanerne, sådan så vi kan få mere 
sort nattehimmel tilbage igen. Varde Kommune 
har også været med i aftaler vedrørende 
“Sustainable Shipping and Ports Initiative, hvor 
denne bringer erhvervet, grønne NGO’er og det 
politiske niveau sammen i dialog. 
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2. Evaluering af Naturseminar  
/Klaus Bertram Fries  

 

Preben Friis-Hauge: Tak til dem, som var med til at 
afholde Naturseminar og til dem som var med i 
arbejdsgruppen.  
 
Vi fik startet processen omkring vores nye 
naturpolitik op til naturseminar.   
 
Klaus Bertram Fries: Der var rigtig god deltager 
opbakning ca. 75 tilmeldte. Det er tredje gang det 
bliver afholdes. Vi havde 3 oplægsholdere, Morten 
D.D. Hansen, Thomas Bregnballe og Peter Stubkjær 
Andersen.  Der blev udsendt et skema som folk 
kunne skrive ideer på.  
 
Merete Vigen Hansen: Vil meget gerne at 
naturseminar fortsætter det giver god mening.   
 
Inger Lauridsen: Et emne som kunne komme mere 
fokus på kunne evt. være naturkapitalindekset. 
 
Merete Vigen Hansen: Spørger til om det gav 
mening for jer i Byrådet at være med til 
Naturseminar?  
Preben Friis-Hauge: Det kan udvide horisonten for 
nogle af de politikere, der ikke normalt sidder med 
disse områder. 
Claus Brink: Jeg synes det var godt som ny at være 
med, det gav forståelse og sammenhæng samt 
hvor stort omfanget af problemstillingerne egentlig 
er.  
 
Preben Friis-Hauge: Hvis man har lyst til at være 
med i arbejdsgruppen til næste naturseminar, kan 
man tilmelde sig ved enten Klaus (klbf@varde.dk) 
eller Lise (lhag@varde.dk).  
Hans Peter Due: Hvis vi skal have nogle af de gode 
oplægsholdere, skal vi nok i gang allerede nu. 
Klaus Bertram Fries: Hvis i har nogle 
oplægsholdere, som kunne være spændende så 
send en mail. 
 

3. Orientering om den rekreative del ved 
Holme Å 
https://vardekommune.dk/borger/affald-
og-miljo/natur/nyt-friluftsliv-fra-holme-aa-
til-karlsgaarde/ 
/ 

 

Preben Friis-Hauge: Det politiske prospekt er 
godkendt. Der er afsat 3 mio. kr. fra kommunens 
side. Måske skal vi spørge om der er andre der 
kunne tænke sig at være med til projektet og 
dermed få nogle flere penge at arbejde med.  
 
Klaus Bertram Fries: Der blev til at starte med 
nedsat nogle forskellige arbejdsgrupper, for at se 
hvilken potentiale, der kunne udnyttes i området.  
Vi vil prøve at få nogle fonde med, så der kommer 
flere penge at arbejde med. 
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Der er blevet lavet nogle skitser over de forskellige 
projekter, som de forskellige fonde kan se og 
dermed få et overblik over hvilke projekter der er. 
Der findes 13 projekter, som er visualiseret med 
videoer.  
Preben Friis-Hauge: Borgerne er meget engageret i 
projekterne ude i områderne der er afholdt en del 
borgermøder, hvor der var god opbakning. 
Klaus Bertram Fries: Der er tovholdere på de 
forskellige projekter. 
Per Mikkelsen: Det er vel også noget, der vil styrke 
turismen. 
Preben Friis-Hauge: Det vil helt sikkert komme til at 
styrke indlandsturismen. 
Per Mikkelsen: Karlsgårde sø er ved at gro til. 
Klaus Bertram Fires: Vi har kigget på, hvordan søen 
bliver påvirket ved gennemførelse af Holme Å-
projektet. Det viser sig at Karlsgårde Sø vil 
modtage færre næringsstoffer, og derfor burde det 
ikke øge tilgroningen.  
Hans Peter Due: Norlys har smidt en del penge i 
værket samt området. De vil også se på stierne 
rundt om søen.  
Lene B. Frandsen: Den gamle museumsudstilling 
inde i værket er meget nedslidt. 
Morten Vinding: Nordlys vil satse på det udendørs 
og desværre ikke det indvendige.  
 
Preben Friis-Hauge: Varde kommune har ingen 
intention om at lukke Kyst til Kyst Stien. Vi har 
netop igangsat processen for genforhandling af 
stien med lodsejerne. 
Merete Vigen Hansen: Nogle gange skal folk 
acceptere at der ikke er adgang til hele stien hele 
året rundt, da der bare er tidspunkter, hvor der er 
områder, som er oversvømmet eller der er andre 
forhindringer. 
 
Morten Vinding: Der kan allerede nu ses spor i åen 
efter at fiskene er i gang med at gyde, der er lavet 
huller forskellige steder, hvilket er meget positiv. 
 
Merete Vigen Hansen: En besigtigelses tur kunne 
evt. være Holme Å. 
 

4. Status for fredning ved Lyngbohede 
/Klaus Bertram Freis 

 

Danmarks naturfredningsforening henvendte sig til 
Varde Kommune om de ville være med til at rejse 
en fredning af Lyngbos Hede.  
Den fredning af heden, som blev foretaget for 
mange år siden, er pga. juridiske mangler ikke 
længere anerkendt som en egentlig fredning. 



 

 

Fredningsnævnet har inviteret til offentligt møde, 
hvor fredningsforslaget blev præsenteret og 
parterne havde mulighed for at komme med deres 
synspunkter.  
Fredningsnævnet har sendt forslaget i høring frem 
til omkring årsskiftet og derefter tager 
fredningsforeningen stilling til fredningen. 
Preben Friis-Hauge: Hvad med køresporene? 
Klaus Bertram Fries: I fredningsforslaget er der 
indarbejdet at fredningen giver mulighed hed for 
et kørespor, men der i forslaget ikke angivet nogen 
placering. Det er noget Forsvars Ministeriet og 
Naturstyrelsen forhandler om. 
 

5. Naturpolitikken 
/Olivier Vryens 

 

Preben Friis-Hauge: Inger Lauridsen, Merete Vigen 
Hansen, Lasse Frøkjær og Claus Brink er med i 
arbejdsgruppen til den nye naturpolitik. 
 
Olivier Vryens: Der blev sidst udarbejdet en 
naturpolitik i 2017. 
Der har været to møder i arbejdsgruppen samt 
møder i forvaltningen.  
Olivier gennemgår de 9 indsatsområder, der er lagt 
fokus på. Der er uddybet i punkter, hvad 
indsatserne drejer sig om og eventuelle tiltag. 
  
Morten Vinding: Ved indsats 3 synes jeg at 
Snæblen mangler. 
Preben Friis-Hauge: Arbejdsgruppen noterer dette 
og ser om den kan tages med.  
Merete Vigen Hansen: I forbindelse med indsats 3 
er det lige meget en kommunal indsats som en 
frivillig indsats.  
Preben Friis-Hauge: Ved indsats 5 er der er nogle 
store juletræsplantager, kan disse overgå til skov. 
Klaus Bertram Fries: Nej det er kategoriseret som 
landbrugsafgrøde og kan derfor ikke konverteres til 
skov uden dette anmeldes som skovrejsning. Det 
skal tilbage til at være agerjord.  
 
Hans Peter Due: Har man skelet til at vi gerne vil ud 
og søge nogle fonde og tænkes der andre politikker 
ind i naturpolitikken fx sundhedspolitik.  
 
Merete Vigen Hansen: Naturpolitikken og 
friluftspolitikken er blevet skilt ad, for ikke at 
naturpolitikken kommer til at skulle tilpasse sig 
friluftspolitikken. 
Merete Vigen Hansen: Der kunne måske godt være 
en indledning omkring den gamle naturpolitik i den 
nye naturpolitik. 



 

 

Claus Brink: Den gamle naturpolitik har en lidt 
kompliceret struktur og derfor er det et stort ønske 
at den nye bliver let forståeligt.  
 
Preben Friis-Hauge: Hvis nu vi lykkes med vores 
vådområdeprojekt, vil et vådområdeprojekt så 
tælle med som mere natur. 
Olivier Vryens: Ja det vil det. 
 
Lene B. Frandsen: På nordsiden af Filsø ligger der 
en Vikingeplads, derfor vil vi gerne have dette 
område fredet samt rundt om nogle forskellige 
gravhøje. Jeg vil meget gerne at der tænkes 
kulturhistorie ind i den nye naturpolitik.   
 
Merete Vigen Hansen: Kan naturpolitikken tænkes 
ind i det Grønne Danmarkskort.  
Der mangler fx sammenhæng mellem 
Blåbjergplantage og Filsø. Der er rigtig meget 
potentiale i dette område, som vil kunne give flere 
grønne områder.  
Preben Friis-Hauge: Der ligger en politisk 
bekymring i det Grønne Danmarkskort. Nogle ville 
måske gerne at der var mere fokus på det, men 
den politiske bekymring går på, at efter man 
politisk har besluttet et givent Grønt 
Danmarkskort, så laver Folketinget efterfølgende 
loven om, således udpegningen af et Grønt 
Danmarkskort, lige pludselig får en langt mere 
alvorlig konsekvens for dem, der ejer jorden, som 
indgår i udpegningen, end det gjorde på det 
tidspunkt udpegningen blev foretaget. 
 
Preben Friis-Hauge: Hvornår ændrer 
Nørreholmhede sig fra at være hede til at være 
skov. Heden er ved at gro til med træer. 
Klaus Bertram Fries: Hede er omfattet af en 
fredningskendelse, som betyder at der ikke må ske 
ændringer af heden, som nu er ved at springe i 
skov. 
Merete Vigen Hansen: Det kunne også være et 
punkt til naturseminar, hvad der sker med 
Nørreholmhede. 
Merete Vigen Hansen: Nørreholmhede, har en 
gammel fredning som arbejder imod sig selv.  
 

6. Eventuelt Grønt Råd møder i 2023 

• 15. maj 12:30-16:00 – evt. besigtigelsestur 

• 31. august 13:30 – 16:00 

• 7. december 13:30 – 16:00 
 



 

 

Per Mikkelsen: Er der andre byer som laver 
klimaprojekt som i Nordenskov. 
Preben Friis-Hauge: Hvis der kommer andre byer 
som gerne vil noget lignende, så kan jeg kun 
forestille mig at Byrådet vil bakke op om det, noget 
andet er hvor mange penge, der kan sættes af til 
det. 
 
Karin Gustausen: Vi har sat en GPS på en 
havørneunge fra Filsø som I kan følge på dof.dk. 
Den har fået navnet Aage. 

 

 

 


